
اخبار كشور

رهبر معظم انقلاب: ضرورت درک دشمنی پایان ناپذیر 
صهیونیست ها و آمریکایی ها مختص دولتمردان نیست و 
آحاد مردم، بخصوص عناصر دلسوز انقلاب باید این واقعیت 

را مورد توجه قرار دهند.

هدیه به خوانندگان

یکی از جفاهایی که برخی مدیران در دولت ســابق مرتکب شــدند، خلاف گویی و خلاف نمایی واقعیات 
بود. وهم و خیال، »واقعیت« جا زده شــد و رونماهای اقتصاد آراســته شد، بی آنکه پایه های آن تقویت شود. 
در شرایطی که زنجیره ســوءتدبیر ها، تیشه به ریشه اقتصاد می زد، وانمود می شد اقتصاد رونق گرفته است. 
در حالــی که تولید گرفتار انواع موانع بود، دولت برجام کوشــید با پول نفت و رونــق واردات، ظاهر بازار را 
 بیاراید. سهمیه بندی بنزین لغو شد، ولو اینکه کشور وارد کننده بود. مصرف و قاچاق بنزین، به میزان بیش از
20 میلیون لیتر در روز شدت گرفت، تا اینکه چهار سال بعد، دولت ناگهان تصمیم گرفت سهمیه بندی را احیا، 

و قیمت بنزین را سه برابر کند و... شد آنچه در آبان تلخ 98 شد.
یکی از شــعبده بازی های پر هزینه، درباره بورس اتفاق افتاد. قاعده همه  جایی بورس این است که رونق 
یا رکود آن، نسبت مستقیمی  با رونق و رکود اقتصادی دارد. اما سال 98، در حالی که اقتصاد ایران به اعتبار 
معطلی چندین ســاله در مذاکرات و برجام، دچار رکود شــدید شده بود، بورس هیجانی شد. دولت با تزریق 
برخی حمایت ها و آراســتن بورس، مردم را تشــویق می کرد همه چیز خود را به بورس بسپارند؛ و حال آنکه 
ســازوکار بورس و شرکت های زیرمجموعه آن، فاقد شــفافیت لازم بود. دولت می خواست بی آنکه به اقتصاد 
سامان بدهد، رونق بورس را باز نمایی کند)!( در اوج رکود اقتصادی، بورس از زمین و سکه و طلا و ارز هم جلو 
زد و سودآورترین بازار ها شد. بخشی از مردم هم بی توجه به هشدار کارشناسان و براساس دعوت های پیاپی 
دولتمردان، به خیال کسب سود بیشتر، اقدام به فروش همه مایملک خود و خرید سهام کردند. حبابی بزرگ 

شکل گرفت و در عرض یک سال  ترکید.
آنچه می خوانید، روایتی از این ماجراست.

1( اظهارنظر های آقای روحانی و برخی دولتمردان در دو مقطع رشد بورس و سقوط آن، کاملًا متفاوت 
است. یکی تشــویق علی الاطلاق مردم به سرمایه گذاری در بورس است و دومی، پس از آنکه سرمایه گذاران 
متضرر شدند، دادن هشدار دیرهنگام است. روحانی حتی 1۶ مرداد 99 )چند روز قبل از آغاز سقوط بورس( 
گفته بود: »با شــرایطی که بورس نشــان می  دهد، اوضاع بهتر خواهد شــد؛ مردم باید همه چیز را به بورس 
بســپارند«! او حتی پس از شــروع ریزش، رفتاری پرخاشگرانه در قبال هشدارها داشت، چنانکه 30 شهریور 
1399 گفت »اینکه آمار تورم نشان داد علی رغم مشکلاتی که در اسفند و فروردین داشتیم، تورم ما کاهشی 
بود و هم نقطه به نقطه و هم سالانه پایین آمد، دومرتبه عصبانی می شوند و می گویند چرا در دنیا همه بدبخت 
شدند، چرا وضع  شما خوب شد؟ خوب شد، چه کار کنیم؟ شما اگر ناراحت هستید، گوش نکنید و راهش این 
است که در گوشتان یک پنبه بگذارید، این حرف های خوب را نشنوید. بورس ما خوب شده، عصبانی هستند 

و می گویند بورس تمام دنیا به هم ریخته، چرا بورس ایران خوب است؟«.
2( در نتیجــه ورود نقدینگــی 100 هزار میلیارد تومانی، شــاخص بورس تا رقــم 2 میلیون واحد هم 
 صعود کرد. طبق آمار رســمی، بازدهی بورس در ده ســال گذشــته، )به اعتبار جهش در ابتدای سال 99(،

رشــد 9۶7 واحدی را نشان می داد. بورس، تبدیل به پرسود ترین بازار شده بود؛ حتی بالاتر از بازار سکه، ارز، 
مسکن، خودرو و سپرده بانکی. این اتفاق خوبی بود، مشروط بر اینکه در خدمت حمایت از تولید درمی آمد. 
خبرگزاری دولتی ایرنا تیر ماه 99، در گزارشــی در باره رونق بورس نوشــته بود: »دولت تدبیر و امید در چند 
 ســال گذشته، اقدامات موثرتری را نســبت به ســایر دولت  ها برای رونق بورس انجام داد. موضوعی که در
رشد 9۶7 درصدی شاخص بورس در این دولت نمایان است. شاخص ضریب نفوذ بازار سرمایه از نزدیک به 
۶.۵ میلیون نفر در ســال 1392، به بیش از 11 میلیون نفر تا پایان فروردین139۶ رسید. این عدد در سال 

1399 با اجرایی شدن آزادسازی سهام عدالت، به حدود ۶0 میلیون نفر رسیده است«.
3( اما روایت های دیگری هم از واقعیت ماجرا منتشر شده است. خیلی ها مانند روزنامه »تعادل« )دو قلوی 
اقتصادی روزنامه اعتماد( معتقدند: »دولت روحانی پس از تامین مالی از بورس، تیر خلاص را به سرمایه مردم 
زد. از ابتدای سال 1399 و بعد از آزاد سازی سهام عدالت و همچنین رشد بی  رویه نرخ ارز، شاخص بورس رو 
به افزایش بود. شــاخص کل از ۵08 هزار واحد در ابتدای 99، به 2 میلیون و 100 هزار واحد در نیمه مرداد 
افزایش یافت و باعث روی  آوردن عده زیادی از مردم به بورس شد. سال گذشته بالغ بر 2۴ میلیون کد جدید 
سهامداری بدون احتساب مشمولان سهام عدالت در بازار سرمایه صادر شده که نشانگر رشد 22۴ درصدی 
اســت. بعد از اســتقبال قابل توجه مردم، دولت از میانه راه با توجه به منفی شــدن  تراز اقتصادی و کسری 
بودجه، اقدام به فروش بخشی از سهام خود کرد. استقبال مردم و ورود حجم عظیمی  از نقدینگی، در صورت 
برنامه  ریزی درســت و هدایت آن، می  توانســت موقعیت مناسبی را در جهت حمایت از تولید فراهم کند؛ اما 
متأسفانه برنامه ریزی نشد... اختلاف بین دو وزارت نفت و اقتصاد که باعث اعلام خبر عدم عرضه  دارا دوم شد، 
و همچنین اختلاف وزارت صمت و اقتصاد بر سر قیمت گذاری دستوری فولاد، به سرعت بر جریان نقدینگی و 
رفتار سهامداران تأثیر گذاشت و بسیاری را متضرر کرد... به نظر می رسد کار دولت با بازار سرمایه، پس از مرتفع 
کردن نیازهای مالی، به اتمام رسیده بود و تیر خلاص را به قلب این بازار نشانه رفت،  طوری که مردادماه، ریزش 
تاریخی بازار ســهام طی ۵3 ســال گذشته رقم خورد. مجموع تامین مالی دولت در سال 99 از بازار سرمایه، 
حدود 230 هزار میلیارد تومان بوده، و از این مبلغ، 17 هزار میلیارد تومان مربوط به مالیات معاملات است«.

۴( از ســوی دیگر، آقای همتی رئیس بانک مرکزی روحانی، 30 اردیبهشــت امسال در جمع عده ای از 
مدیران بازار ســرمایه خبر داد: »پشت پرده رشــد 20 درصد واحد پایه پولی در بهمن و اسفند 98، کسری 
بودجه ۶0 میلیارد تومانی دولت بود. پولی که قرار شد در قالب ۵ میلیارد دلار از صندوق توسعه ملی برداشت 
شود، اصلا پشتوانه نداشت. متعاقب این اتفاق به دلیل کرونا، 7۵ هزار میلیارد تومان نیز بابت خسارت و بیکاری، 
در قالب وام  های یک میلیون تومانی پرداخت شد و نقدینگی با ضریب ۵/7 درصد رشد کرد. پولی که بانک  ها 
به دلیل شرایط خاص کرونا، نتوانستند با آن کاری کنند. بخشی از این پول به بورس آمد و آن شرایط عجیب 
در ماه  های نخستین سال 99 رقم خورد. رشد پایه پولی از اول 98 تا بهمن 98، حدود 10 واحد درصد بود؛ اما 
در بهمن و اسفند 98، به 20 درصد رسید. در بهار 99، معادل 80 هزار میلیارد تومان عرضه مازاد پول ایجاد 
شــد و اقتصاد تاب تحمل چنین نقدینگی فاقد پشتوانه ای را نداشت«. او همچنین 2۶ خرداد 1۴00 گفت: 
»باید صادقانه به مردم گفت که دو عامل، باعث افزایش بی  رویه شــاخص بورس شد. عامل اول، رکود شدید 
که باعث شده بود همه به  دنبال مفری برای ایجاد درآمد باشند. ایجاد انتظارات تورمی  شدید و تحریک آن با 
مطالبی که از زبان حتی برخی اقتصاددانان گفته شد، آتش تهیه این رشد کذایی بود. عامل دوم، بی  تدبیری 
و کج فهمی  برخی دولتمردان از رشد بورس، که بر تحریک روزانه مردم برای سرمایه  گذاری در بورس تأکید 
کردند. شــاخص ســهام در طول نیمه دوم 1398 و چهار ماه ابتدای 1399، روندی را شروع کرد که با هیچ 
عامل بنیادی اقتصادی )رشد نقدینگی و نرخ تورم، نرخ ارز، رشد اقتصادی و...( سازگاری نداشت و مصداق بارز 
شــکل گیری حباب بود و با  ترکیدن آن، زیان سختی به بخش از سرمایه  گذاران وارد شد. دو عامل انتظارات 
تورمی  و دعوت دولت برای ورود به بورس که نوعی حمایت ضمنی )به قول استادان مالی نوعی اختیار معامله 
ضمنی برای خرید سهام به آخرین قیمت معامله  شده( تلقی می  شد، به همراه رفتار گله  ای در معاملات بازار 
سهام، می  توانست قیمت سهام را شدیدا و به صورت حبابی افزایش دهد و انفجار ابرحباب آن بسیار محتمل 
بود. این، امری مســلّم و اجتناب  ناپذیر بود... اگر کسی تصور می  کرد که ابرحباب بورس نمی  ترکد، از مطالعه 

تاریخ حباب ها و مطالعه اقتصاد کلان محروم بوده است«.
 ۵( حــالا یک بار دیگر نقل قول های ذکر شــده از آقــای روحانی در ابتدای این روایــت را بخوانید! او حتی

29 اردیبهشت 1۴00 - روزی که شاخص کل، یکی از سنگین ترین ریزش ها را شاهد بود و به محدوده یک میلیون 
و 1۵0 هزار واحد سقوط کرده بود- مدعی شد »بازار سرمایه را به اوج رساندیم، حالا یک فراز و نشیبی دارد! روحانی 
فقــط 17 تیر ماه 1۴00، یعنی یک ماه مانده به پایان دولتش، حرفی را گفت که باید در ابتدای دعوتش از مردم 
می گفت: »بورس امروز یک بازار مهمی  است، البته مردم وقتی می  خواهند در بورس وارد شوند، همه سرمایه خود را 

نباید در بورس بیاورند، باید در حدی بیاورند که فراز و نشیب بورس زندگی آنها را به هم نزند«.
۶( بورس مانند هر بازار دیگری نوسان دارد و نمی تواند فقط سود آور باشد. بورس در عین حال می تواند 
به جذب نقدینگی ســرگردان در خدمت حمایت از تولید کمک کند، مشــروط بر اینکه سازوکار های آن به 
علاوه سود و زیان واقعی شرکت ها شفاف شود، راه دستکاری توسط برخی رندهای بازار مسدود گردد، و ضمنا 
دولت، نگاه قبلی به این بازار را تغییر دهد. این تلقی که می شود به موازات زیان سهامداران سود کرد، نگرش 
خسارت باری است که به اعتماد ضروری مردم به »نهاد دولت« آسیب زد. ضمنا در منطق اقتصادی درست، 
دولت قرار نیســت تضمین کننده سود دائمی سهامداران، از جیب بقیه مردم )به قیمت نابودی آینده( باشد. 
آنچه برعهده دولت است، برقراری سلامت و شفافیت در سازوکار ها در جهت رونق اقتصاد کشور است، چنانکه 

دادوستدی رشد دهنده و »برُد- برُد« میان اقتصاد ملی و بورس شکل بگیرد.
7( در عین حال باید مطالبه اخیر رئیس قوه قضائیه را جدی گرفت و به سرانجام رساند: »برخی اتفاقات 
می  تواند باعث رانت و سوءاســتفاده عده ای، و متضرر شدن عده دیگری در بورس شود. هیئت مدیره سازمان 
بورس باید در این رابطه رفع ابهام کنند. با وصف اینکه در بورس  های متعارف، صف خرید و فروش به نمایش 
گذاشته نمی  شود چرا اینجا صف خرید و فروش نمایش گذاشته می  شود؟ از طرف ناظرین بورس، دخالت  های 
غیرمتعارف در امر خرید و فروش صورت می  گیرد و اموری بر سهامداران تحمیل می  شود و فرضاً نمادی بدون 
ضابطه بســته می  شود، بدون اینکه توضیحی داده شود. دسترسی کارگزاری  ها به کلیه ردیف  ها و سفارشات 
عرضه و تقاضا در حالی است که سهامداران عادی به صورت آنلاین حداکثر ۵ ردیف از سفارشات را می  توانند 
ببینند... صندوق  ها به جای کد خود، با کد های حقیقی در بورس شرکت می  کنند و یا کد های صندوق را در 
اختیار دیگران قرار می  دهند. این موارد می  تواند ایجاد رانت و فســاد کند. هیئت مدیره بورس موظف اســت 
آســیب  ها و کمبود  ها را شناســایی، جمع بندی و رفع کند و اگر نیاز به کمک قوه قضائیه است، حتما کمک 
می  کنیم. اگر معتقد هستید مجازات ها ناکافی است، به صورت موردی اعلام کنید که اقدام لازم به عمل آید. 
دستور مکتوب به رئیس سازمان بازرسی هم ابلاغ شد، گزارش های قبلی را به روزرسانی، و موضوع را تعقیب 
کنید. اگر تخلف و جرمی  صورت گرفته، به هیچ وجه قابل اغماض نیست. اگر مشخص شد هیچ  اشکالی هم 
وجود نداشت، باز هم برای مردم روشن شود. با استقبال از بورس، فرصت خوبی برای دولت و مردم پیش  آمد 
و نباید این فرصت با عملکرد ناصواب از بین برود. لازم است با شفاف نمودن فرآیندها، دغدغه مردم رفع شود 

و با امیدواری بتوانند کماکان در بورس فعالیت کنند«.
محمد ایمانی

صفحه 3
دو شنبه ۲۹ آذر ۱۴۰۰ 
۱۵ جمادی الاول ۱۴۴3 - شماره ۲۲۹۱۹

مهدی فقیه: در آثار دفاع مقدس 
فی سبیل الله بازی کردم

یک بازیگر پیشکسوت گفت: ما به عشق جبهه و دفاع مقدس در آثار دفاع 
مقدسی حضور پیدا می کردیم.

مهدی فقیه بازیگر باســابقه ســینما و تلویزیون، درباره کم کاری خود در 
ســینما به مهر گفت: کار درخوری در این ســال ها نبوده است و شخصاً هم 
پیشــنهادهایی را برای کار قبول می کنم که در شــأن مردم باشد. بیشترین 
حضور من در سینما مربوط به کارهای دفاع مقدسی بود که متأسفانه جریانش 
ســمت و سوی متفاوتی در سال های اخیر پیدا کرده است. ما این سر و شکل 

جدید را نمی توانیم بپذیریم.
وی افزود: شــما خودتان آثاری مانند »هــور در آتش« و یا »لیلی با من 
است« را با کارهای دفاع مقدسی سال های اخیر مقایسه کنید. معنویتی را که 
آن آثار داشتند، کارهای جدید از دست داده اند. ما اساساًً نمی گوییم »جنگ« 
و می گوییم »دفاع مقدس«. ما در این ســال ها برای این »دفاع مقدس« چه 

کرده ایم؟
فقیه درباره دلیــل تغییر رویکرد در جریان ســینمای دفاع مقدس هم 
گفت: آن گونه که باید از این حوزه حمایت نمی شــود. ما هم زمانی به صورت 
فی سبیل الله در اکثر این آثار ایفای نقش می کردیم. حقوقی هم به آن صورت 

نمی دادند اما ما به عشق جبهه و دفاع مقدس در آثار حضور پیدا می کردیم.
این بازیگر ســینمای دفاع مقدس افزود: بایــد در این حوزه فعالیت های 
بیشتری صورت بگیرد و بحمدالله آقای خزاعی که به تازگی عهده دار مسئولیت 
ســینما شده اند، خودشان از افراد دست به کار در این حوزه بوده اند. امیدوارم 
تدبیر خوبی در این زمینه اندیشیده شود تا کارهای دفاع مقدس معنوی بیشتر 

در سینما تولید شود.
اخراج یک هنرپیشه آمریکایی

 به خاطر احتمال حضور در اعتراضات
یک هنرپیشــه آمریکایی به خاطر حضور در آشــوب ششم ژانویه کنگره 

آمریکا از کار اخراج شد.
به گزارش فارس به نقل از واشنگتن تایمز، جی جانستون که صداپیشگی 
جیمی  پستو پدر را در مجموعه »باب برگر« برعهده  دارد، از ماه می  در برنامه 

فاکس غایب بوده است.
یک منبع غیبت آقای جانســتون را »ممنوعیت« توصیف کرد، در حالی 
که منبع دیگری تایید کرد که این شــبکه به دنبال »معامله بزرگ« در مورد 

ممنوعیت کاری او نیست.
ادعای دســت داشتن آقای جانستون در شورش طرفداران  ترامپ پس از 
انتشار عکس های اف بی آی از یک مظنون که به نظر می رسید این بازیگر بود، 

آشکار شد.
تیم  هایدکر، همکار جانســتون در ســریال »شوی تلویزیونی آقای باب و 
دیوید« شــبکه »اچ بی اُ«، یکی از چندین کاربر شبکه های اجتماعی بود که به 

شباهت این مرد به آقای جانستون  اشاره کرده است.
با این حــال، »اف بی آی« هنوز تایید نکرده اســت که آنها به طور مثبت 
مردی را که در این عکس قرار دارد شناسایی کرده اند. آقای جانستون نیز در 

ارتباط با شورش، دستگیر یا متهم نشده است.
گروهی از هنرمندان عراقی 

به دیدار هنرمندان ایرانی رفتند
هنرمندان نجف  اشرف دیروز با هنرمندان ایرانی دیدار و گفت وگو کردند.

عدنــان القزاز و حیدر الحلو یکشــنبه 28 آذر در محــل برگزاری رویداد 
فرهنگی هنــری  ام المقاومه حاضر و ضمن خداقوت بــه برگزارکنندگان این 

رویداد، با هنرمندان ایرانی دیدار و به گفت وگو پرداختند.
برقراری ارتباط هنری بین دو کشور، تلاش برای ارتقای برنامه های هنری 
ایران و عراق، بهره گیری از ظرفیت های هنری دو کشــور و... از جمله مسائل 

مطرح شده در این دیدار بود.
در پایان این بازدید، عدنان القزاز و حیدر الحلو به نوشــتن اثری هنری به 

نام حضرت زهرا سلام الله علیها پرداختند.
این رویداد از روز پنجشنبه )2۵ آذرماه( در شهر کربلا برگزار و هنرمندان 
ایرانی با محوریت حضرت فاطمه زهرا ســلام الله علیها و شهدای مقاومت خلق 

اثر می کنند.
سرپرست شبکه امید منصوب شد

معاون ســیما در حکمی  روح الله رجبی را به عنوان سرپرست شبکه امید 
منصوب کرد.

در حکم حمید شــاه آبادی، معاون ســیمای رسانه ملی خطاب به رجبی 
آمده است: »تولید و پخش برنامه های مفید و جذاب به منظور پرورش معنوی، 
فکــری، روانی و اجتماعی نوجوان  تراز جمهوری اســلامی ایران از مهم ترین 

اقدامات و اولویت های رسانه ملی است.«
رجبــی فارغ التحصیل دکتری فلســفه هنر اســت و پیــش از این مدیر 

اندیشکده رسانه مرکز مطالعات راهبردی ژرفا بود.

اخبار ادبی و هنری

وجوب اطاعت و رعایت حال پدر و مادر
»و به انســان ســفارش کردیم که به پــدر و مادرش )نیکــی کند( مادرش 
او را ضعــف و بــا زحمــت زیــاد و دائمــی حمل کــرد )از ابتدای بــارداری تا 
تولــد روز بــه روز، رنج هــا و ســختی های افزون تری را تحمل کــرد( و دوران 
شــیرخوارگی او در دو ســال پایــان می یابد )بــه او توصیه کردیــم که( از من 
 و پدر و مادرت سپاســگزاری کن و بازگشــت همه شــما به ســوی من اســت

)پس احترام به پدر و مادر باعث دوری از من نباشد.(«
لقمان- ۱۴

در پرتو وحی
امیرعبداللهیان در نشست پاکستان ارائه کرد

4 پیشنهاد ایران برای كمک به مردم افغانستان
وزیر امور خارجه کشورمان در نشست 
پاکستان در  اسلامی  همکاری   سازمان 

4 پیشنهاد مهم جمهوری اسلامی برای 
کمک به مردم افغانستان را تشریح کرد. 
حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه 
کشــورمان در هفدهمین نشست اضطراری 
وزرای خارجه عضو ســازمان همکاری های 
اسلامی با موضوع افغانستان که دیروز یکشنبه 
در ساختمان پارلمان ملی پاکستان در شهر 
اسلام آباد برگزار شد، طی سخنانی تاکید کرد: 
جمهوری اسلامی ایران، امنیت پایدار و ثبات 
سیاسی و اجتماعی در افغانستان را در راستای 

منافع جمعی منطقه ارزیابی می کند. 
وی با بیان اینکه امنیــت پایدار و ثبات 
سیاســی و اجتماعی در افغانســتان تنها از 
طریق مشــارکت جمعــی واقعی و حکومت 
فراگیر و مؤثر که همه اقوام و مذاهب در آن 
نقش داشته باشند، میسر است افزود: تأخیر 
در این امر، به دشمنان مردم افغانستان فرصت 
خواهد داد تا با گسترش تروریسم )داعشی( 
و مشــکلات اقتصادی و شــرایط بحرانی در 
معیشت و بهداشــت و نیازمندی های اولیه 
زندگی، شبکه وسیعی از مجرمان اجتماعی 
را فعــال کرده و هرج و مرج، فقر و قحطی را 
پس از 20 سال اشغالگری و نابودی هرگونه 
زیر ساخت، گسترش داده و ناکارآمدی را بر 
مقامات کابل و مردم این کشور تحمیل نماید.
وزیر امور خارجه کشورمان در ادامه افزود: 
آشــتی ملی، انسجام ملی و مشارکت فراگیر 
درحکومت و حکمرانی، در کنار خیرخواهی 
و مساعی جمله کشورهای همسایه، منطقه 
و کشورهای اسلامی در مبارزه با تروریسم و 
ناامنی و بی ثباتی و کمک های بشر دوستانه، 
فوری تریــن اقــدام برای حمایــت از مردم 

افغانستان و تضمین آینده ای روشن است.
وی با اشــاره به اینکه جمهوری اسلامی 
ایران در چهل سال گذشته میزبان میلیون ها 
مهاجر و آواره افغان بوده است، ادامه داد: این 
مهاجران و آوارگان، حاصل تجاوز و اشغالگری 
آمریکا بوده اند. شرایط بحرانی امروز افغانستان 
نیز به دلیل احساس ناامنی، تروریسم و بحران 
مالی و اقتصادی موج مهاجرت را به شــکل 
روزانه بر ایران تحمیل کرده است. روزانه بیش 

از ۵ هزار افغان وارد ایران می شوند.
امیرعبداللهیان با تاکیــد بر اینکه ایران 
تاکنون هیچ گونه مساعدت بین المللی دریافت 
نکرده اســت افزود: جمهوری اسلامی ایران 
با تأکید بر انگیزه های اســلامی و انســانی 

کماکان به کمک های انسان دوستانه به مردم 
افغانستان ادامه خواهد داد.

وی گفت: علاوه بر کشورهایی که مسببان 
واقعی وضعیت کنونی هستند، همه ما به ویژه 
کشورهای اســلامی باید کمک های کافی و 
مستمر خود را در اختیار همه مردم افغانستان 

قرار دهیم.
وزیر امور خارجه کشــورمان با اشاره به 
اقدامات جمهوری اسلامی در جهت کمک به 
مردم افغانستان تصریح کرد: جمهوری اسلامی 
ایران از آغاز تحولات اخیر تلاش کرده است 
ضمن باز گذاشــتن مرزهای خود، ترددهای 
انســانی و تجاری را تسهیل کند. همچنین 
طی صد روز گذشــته بیــش از 13 محموله 
کمک های انســان دوســتانه را به شهرهای 
مختلف افغانستان ارسال و مساعدت وسیعی 
را در قبال دولت و مردم افغانستان در راستای 
مبارزه با کووید 19 ازجمله واکسیناسیون اتباع 
افغانستانی مقیم جمهوری اسلامی ایران به 

عمل آورده است.
امیرعبداللهیان در ادامه ۴ پیشنهاد مهم 
جمهوری اسلامی ایران برای کمک به مردم 
افغانســتان را تشــریح کرد و گفت: نخست، 
کشورهای اسلامی، هیئت حاکمه سرپرستی 
افغانستان و همه طرف ها را به تشکیل دولت 
فراگیر تشــویق کنند.دوم، مردم افغانستان 
نیازمند کمک های فوری بشردوستانه هستند. 
تشکیل صندوق مالی بین کشورهای اسلامی 
برای این هدف ضروریست.ســوم، آزاد سازی 
دارایی های مالی افغانستان یک ضرورت است 
و چهارم، بی تردید دول عضو ســازمان ملل 
متحد و دبیــرکل آن می توانند نقش مهمی 
در کمک به تشکیل دولت فراگیر و کمک به 
مردم افغانستان ایفا نمایند و مانع از بروز یک 

فاجعه انسانی جدید شوند.
وی گفت: ما امیدواریم که دولت فراگیر 
با مشارکت همه اقوام در افغانستان تشکیل 
شــود )به زودی( تا نمایندگان دولت فراگیر 
افغانســتان بتوانند در اجلاس بعدی سازمان 
همکاری اسلامی شرکت کنند و میز افغانستان 

در این سازمان خالی نماند.
وزیر امور خارجه کشــورمان همچنین در 
بخش دیگری از سخنان خود به بحران جاری 
در فلسطین پرداخت و گفت: معتقدیم بازگشت 
کلیه فلسطینیان به سرزمین آبا و اجدادی خود 
و تشکیل دولت فلسطین در سراسر سرزمین 
مادری )تاریخی( به پایتختی قدس شریف باید 

همچنان مورد تأکید OIC باشد.
 وی با بیان اینکه تجربه روند ســازش با 
رژیم جعلی اســرائیل و عادی  سازی روابط، 
نشان می دهد که مســئله فلسطین فقط با 
پایان کامل و حقیقی اشــغال غیرقانونی این 
سرزمین اسلامی قابل حل است تاکید کرد: 
ایران بار دیگر بر پیشنهاد خود بر برگزاری یک 
همه پرسی فراگیر با شرکت کلیه ساکنان اصلی 
سرزمین فلسطین اعم از مسلمان، مسیحی و 
یهودی به عنوان راه حــل دمکراتیک تأکید 

می کند.
وزیــر امور خارجه کشــورمان همچنین 
در حاشیه این اجلاس با وزرای امور خارجه 
اردن ، آذربایجان، ترکیه ، کویت ، سیرالئون و 
همچنین دبیرکل سازمان همکاری اسلامی 
دیــدار و پیرامون مســائل مهــم منطقه ای 

گفت و گو و تبادل نظر کرد.
دعوت »عمران خان« از رئیسی

 برای سفر به پاکستان
وزیر امور خارجه کشورمان همچنین پس 
از دیدار با نخســت وزیر پاکســتان  از دعوت 

»عمران خان« از  »آیت الله رئیسی« برای سفر 
به پاکستان خبر داد . 

حسین امیرعبداللهیان درباره دیدار خود با 
عمران خان نخست وزیر پاکستان اظهار داشت: 
در این دیدار در خصوص مناســبات دوجانبه 
بحث و گفتگو کردیم و همکاری های اقتصادی 
و تجاری دو کشور در حوزه استان های مرزی 

یکی از موضوعات مورد بحث بود.
وی با بیان اینکه تأکید طرفین بر این بود 
که همکاری های دو کشــور در همه زمینه ها 
توسعه پیدا کند، گفت: عمران خان در این دیدار 
تأکید ویژه بر توسعه و تحکیم روابط بین ایران 
و پاکســتان کرد البته رئیس جمهور ایران هم 
نسبت به پیشرفت و گسترش همکاری های دو 

کشور اهتمام ویژه دارد.
امیرعبداللهیان بیان کــرد: در این دیدار 
درباره موضوعات مختلــف دوجانبه از جمله 
ضرورت ازسرگیری مجدد پروازها بین تهران و 
اسلام آباد صحبت شد. همچنین درباره تحولات 
افغانستان رایزنی کردیم و تأکید هر دو کشور، 
حمایت از تشــکیل دولت فراگیر با مشارکت 
همه اقوام در افغانســتان است و ما امیدواریم 
که افغانستان با تشکیل دولت فراگیر به سمت 

ثبات، امنیت و پیشرفت حرکت کند.
وزیــر امور خارجه که بــا مهر گفت وگو 
می کرد بــا بیان اینکه عمران خــان دوبار به 
تهران سفر کرده و انتظار دارد که در پاسخ به 
آن سفرها، مسئولان ایران هم سفرهایی را به 
پاکســتان داشته باشند، گفت: عمران خان از 
حجت الاسلام رئیسی دعوت کرد تا در آینده 

نزدیک به اسلام آباد سفر کند.
قدردانی هیات صلیب سرخ

 از نقش سازنده ایران در حمایت و کمک 
به مردم افغانستان

همچنین هیات اعزامی صلیب سرخ جهانی 
در هفدهمین نشســت اضطراری ســازمان 
همکاری اســلامی درباره افغانستان در اسلام 
آباد  نیز با حســین امیرعبدالهیان وزیر امور 
خارجه جمهوری اسلامی ایران دیدار و گزارشی 
از کمک رسانی صلیب سرخ به مردم افعانستان 
ارائه کرد. هیات اعزامی از صلیب سرخ جهانی 
در این دیدار از نقش سازنده ایران در حمایت 

و کمک به این مردم قدردانی کرد.
بر اســاس اعلام صلیب سرخ این نهاد 12 
پایگاه کمک رسانی در سراسر افغانستان ایجاد 
کرده و حدود 18۵0 نفر شامل نیروهای بومی 
و خارجــی در عملیات کمک رســانی ایفای 

نقش می کنند.

مراســم دیدار مادر و اعضــای خانواده 
شهید دفاع مقدس »باب الله داودی« با پیکر 

فرزندشان در معراج شهدا برگزار شد. 
به گزارش خبرگزاری فارس، »باب الله داودی« 
یکم اسفندسال 13۴۶ در »سگزآباد بوئین  زهرا« به 
دنیا آمــد و تا دوم راهنمایی درس خواند. از طرف 
بســیج به جبهه رفت و در هفتم اسفند 13۶2 در 
جزیره مجنون عراق به شهادت رسید و اثری از پیکر 
مطهرش به دست نیامد تا اینکه پیکر این شهید سال 
139۴ توسط کمیته جست وجوی مفقودین تفحص 

شد و به وطن بازگشت.

این شــهید بزرگوار از آنجا کــه فاقد مدارک 
شناســایی بود، به عنوان شهید گمنام در »چالان  
چولان« از توابع شهرستان »دورود« استان لرستان 
به خاک سپرده شد تا اینکه در سالجاری از طریق 
آزمایش DNA شناســایی شــد. این شهید دفاع 
مقدس بنابر درخواســت خانواده اش به زادگاهش 
شهرســتان»بوئین زهرا« منتقل و به خاک سپرده 

می شود.
پس از 38 سال مراســم دیدار مادر و اعضای 
خانواده شهید دفاع مقدس »باب الله داودی« با پیکر 
فرزندشان عصر دوشنبه در معراج شهدا برگزار شد.

مادر شهید »داودی« پس از ۳۸ سال چشم انتظاری 
پیکر فرزندش را در آغوش كشید

نگاه

افتتاحیه ششمین کنگره    مراسم 
و  اسلامی  انســانی  علوم  بین المللی 
علوم  جهانی  جایــزه  دوره  پنجمین 
انسانی اسلامی، با سخنرانی محمدباقر 
قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی، 
شورای  مسئول  حدادعادل  غلامعلی 
انســانی  و  علوم  ارتقای  و  تحــول 
شریفی  احمدحسین  حجت الاســلام 
دبیر مجمع عالی علوم انسانی اسلامی 
در مرکز همایش های صداوسیما برگزار 

شد.
رئیس مجلس شــورای اسلامی در این 
مراسم با اشاره به اینکه باید همان روش و  
منشــی که ما را در انقلاب اسلامی و  حتی 
دفاع مقدس به پیروزی رســاند، پیگیری 
کنیــم، گفت: نتیجه همــان فرهنگ دفاع 
مقدس که مبتنی بر فرهنگ  »ما می توانیم« 
 و  باوری بود که افراد در میدان هم آن را باور 
داشتند، پیشرفت در حوزه صنعت هوا و فضا 

و مهندسی و  علوم پایه شد.
به گزارش فارس، قالیباف با بیان اینکه 
ما در بحث های تئوری پردازی باید به نوآوری 
اجتماعــی توجه کنیم، اظهار داشــت: اگر 
حــرف از جامعه پردازی می زنیــم ، باید به 
تئوری نوآوری اجتماعی هم توجه کنیم تا 
بتواند ما را در حل مشــکلات و  پدیده های 
جدید کمک  کند. اگر این گونه نگاه کنیم به 
این معناست که در حوزه های مختلف تغییر 
بنیادین ایجاد خواهیــم  کرد. فناوری های 
اجتماعی در برخی کشورهای استکبار مورد 
 FATF ،توجه قرار می گیرد.  به طور مثال
یک قرارداد اســت که از ســطح جهانی تا 
فــردی چنان به هم تنیده که ســلطه  خود 
را در همــه حوزه هــای اقتصادی کنترل و  

دنبال می کنند.
رئیس شــورای  حدادعادل،  غلامعلــی 
تحــول و ارتقای علوم انســانی نیز در این 
مراسم گفت: هر چه همایش و کنگره برگزار 

شــود، اما قدم در منابع درســی نگذاریم، 
حوزه و دانشــگاه کار خــود را می کنند و 
نظریه پردازهای علوم اسلامی هم  روند خود 
را طی می کنند. شورای تحول در سال 88 
تصویب شد   و در اواخر همان سال با ترکیبی 
که شورای عالی انقلاب فرهنگی معین کرده 
بود، کار خود را آغاز کرد. این شــورا هر دو  
هفته یک بار یک  جلســه داشته است؛ به 
طوری کــه بیش از 200 جلســه تاکنون 

برگزار کرده ایم.
وی اظهار داشت: تخمین زده ایم  که اگر 
در 1۶ رشته دارای اولویت یک دوره از همه 
گروه ها برنامه بگیریم، بین هفت تا 10 هزار 
کتاب از دل برنامه ریزی های جدید تدوین 
شــود. در حال حاضر ۵00 عنوان کتاب در 
حال انتشار است که ۵0 عنوان آن به عنوان 

کتب درسی منتشر شده است.
تاکنون اینکــه  بیــان  با   حدادعــادل 

10۴ برنامه درسی دانشگاهی را در سطوح 
کارشناســی، کارشناسی ارشد  و دکتری به 
تصویب رســانده ایم، افزود: در برنامه ریزی 
جدید چهار وجه نظر برای ما اساسی بوده 
است؛ اول اسلامی شدن، دوم بومی  سازی، 

سوم روزآمدی و  چهارم کارآمدی.

رئیس شــورای تحول و ارتقــای علوم 
انسانی خاطرنشــان کرد: رابطه خوبی هم 
با حوزه علمیه قم داریم و بهترین مصداق 
ارتباط دانشــگاه   و حوزه در شورای تحول 

اتفاق افتاده است.
وی گفت: همان طور که آقای شــریفی 
در ابتدای مراســم بیان کردند، تحول علوم 
انســانی یــک کار موقت نیســت  و  نیاز به 
استمرار دارد. ما چند سال قبل به این نتیجه 
رســیدیم که تحول و ارتقای علوم انسانی 
محتاج یک پژوهشــگاه مطالعات راهبردی 
در علوم انسانی است. یعنی برنامه هایی که 
تدوین می کنیم، هم  نیازمند بررسی است 
و متناسب با هر رشته علوم انسانی باید یک 
گروه پژوهشــی داشته باشیم که غیر از آن 
کاری نداشته باشند  و مستقیم در این رشته 
کار کنند. بر همین اساس، این پیشنهاد را 
به شورای عالی انقلاب فرهنگی بردیم  که با 
مخالفت رئیس وقت شورا مواجه شدیم. بعد 
از آن هم با فضایی متفاوت رو به رو شــدیم 
 که  معتقد بودند علم اسلامی  و  غیراسلامی  
نداریم. برای همین برای تحقق آن دســت 

نگه داشتیم.
همچنین، حجت الاسلام شریفی در این 

مراسم با اشــاره به اینکه عده ای از عالمان 
جهــان اســلام متوجه آلودگــی و قدرت 
تخریبی علوم انســانی غربــی برای جوامع 
اســلامی شــده بودند، گفت: تعارض علوم 
انســانی غربی با آموزه های دینی اسلامی 
موجب شــده تا در حوزه فرهنگ اسلامی 
تغییراتی حاصل و چگونگی مواجهه با علوم  
انســانی غربی بررسی شــود اما باید توجه 
داشــت که ایده علوم انسانی اسلامی هرگز 
ایده علم ســتیزانه و  متعصبانه نبوده، بلکه 
برخاسته از حس حق طلبی است که ادعای 

جبران نقص های مشکلات را دارد.
دبیر مجمع عالی علوم انسانی اسلامی 
خاطرنشان کرد: کنگره ششم علوم انسانی 
اسلامی که با مشارکت ۵1 مرکز دانشگاهی 
و  حوزوی برگزار می شــود، مفتخر اســت 
در 1۵ کمیســیون میزبان مشارکت 230 
هیات علمی و همراهی حدود 700 اســتاد 
به عنوان ارزیــاب مقالات واصله به کنگره 
باشد. در این کنگره  ۶99 مقاله به دبیرخانه 
ارسال شــده که 170 مقاله پذیرفته شده 
اســت و به زودی این مقالات در 1۴ جلد 
منتشر خواهد شد. افزون بر مشارکت فعال 
پژوهشــگران، دو کمیسیون مستقل به زبان 

عربی و اسپانیایی نیز خواهیم داشت.
گفتنی است، جایزه جهانی علوم انسانی 
اسلامی به سه استاد منتخب حجت الاسلام 
والمســلمین آقای دکتر نجــف لک زایی، 
در رشــته فلسفه سیاســیِ اسلامی، دکتر 
نقــره کار در رشــته معماری  عبدالحمید 
اســلامی و حجت الاســلام والمســلمین 
دکتر محمدباقر سعیدی روشــن در رشته 

قرآن پژوهی تعلق گرفت.
همچنین در این مراسم از خدمات علمی 
ارزشمند مرحوم آیت الله محمدتقی مصباح 
یــزدی تقدیر به عمل آمــد و از مجموعه 
مقــالات و آثار و مکتوبات پیشــین کنگره 

علوم انسانی اسلامی رونمایی شد.

همزمان با پنجمین دوره جایزه جهانی علوم انسانی اسلامی انجام شد 

تقدیر از خدمات علمی مرحوم علامه مصباح یزدی
بزرگ ترین كارخانه آرد كشور و غرب آسیا در ششمین كنگره بین المللی علوم انسانی اسلامی

به چرخه تولید بازگشت 
اصفهان- خبرنگار کیهان: 

اســتاندار اصفهان از بازگشت بزرگ ترین کارخانه آرد کشور 
و غرب آســیا در اصفهان به چرخه تولید پس از ۹ سال تعطیلی 

خبر داد.
به گزارش اداره کل روابط عمومي و امور بین الملل استانداري اصفهان 
سیدرضا مرتضوی در آئین بازگشایی بزرگترین کارخانه تولید آرد کشور با 
بیان اینکه این مجموعه به واسطه کمک به دولت آسیب دیده و ما شرمنده 
این صنعتگر هســتیم، اظهار داشت: شرایط خیلی بدی بوده و امیدواریم 
همه کمک کنند تا این صنعت بار دیگر به روزهای طلایی خود بازگردد.

وی با بیان اینکه حل مشکلات صنایع کاهش آسیب های اجتماعی را 
به دنبال خواهد داشت، تصریح کرد: ما به دنبال احیای واحدهای صنعتی 
هســتیم، اعتماد ایجاد کردن کار سختی است با تسهیل در اشتغال این 

امر محقق خواهد شد.
استاندار اصفهان با بیان اینکه توجه به واحدهای صنعتی تعطیل شده 
و یا در آستانه تعطیلی در واقع توجه به اشتغال و کار آفرینی است، ابراز 
داشــت: باید گفتمان حل چالش های صنایع در استان اصفهان بین همه 
بخش ها ایجاد شود تا شاهد چنین اتفاقات بدی در صنایع استان نباشیم.

افزایش راندمان غبارگیری 
در فولاد مباركه اصفهان 

اصفهان- خبرنگار کیهان: 
همزمان با توقف برنامه ریزی شــده آبان مــاه 1400 در واحد 
گندله  ســازی، برای اولین بار 2 بخش از مجموع 10 بخش غبارگیر 
 فن مکش دود کوره پخت، نو ســازی شــد و با اجرای نو ســازی

20 درصدی غبارگیرها، بهبود شــرایط زیست محیطی و افزایش 
راندمان غبارگیرهای فن مکش دود واحد گندله  سازی شرکت فولاد 

مبارکه فراهم گردید.
محمد خدابنده رئیس  تعمیرات واحد گندله  سازی با اعلام این مطلب 
افزود: غبارگیر فن مکش دود واحد گندله  سازی وظیفه جدا سازی غبارات 
هوای خروجی از فرآیند بخش های خشک کن و پیش گرم فرآیند تولید گندله 
اکسیدی را برعهده  دارد. این تجهیز از ابتدای بهره برداری تاکنون به صورت 

تمام وقت و با تعمیرات جزئی عملیات جدا سازی غبار را انجام داده است.
وی تصریح کرد: قسمت های داخلی و جداره های تجهیز در اثر برخورد 
غبارات فرسوده شده و نیاز بود تعمیرات اساسی و نو سازی انجام شود. این 
تجهیز برای اولین مرتبه پس از 28 سال کارکرد مداوم و بدون استفاده از 
کارشناسان خارجی و با تکیه  بر دانش کارشناسان مجموعه فولاد مبارکه 

تعمیر و نو سازی گردید.

بورس از كجا ضربه خورد؟
چگونه احیا می شود؟


